
En wederom een 
mooie Open Tuinendag!   

Kwartaalblad van de Vereniging Dorpsbelang Hees 
Losse nummers € 2,50 | Jaargang 33, september 2023

… vindt u geen Vĳftig tinten groen meer. Dat heeft trouwens niets met de aanstaande herfst te 

maken. Nee, columnist Cor van der Donk gaat voortaan een persoonlĳke bĳdrage schrĳven die 

voor alle duidelĳkheid de titel MĲmeringen heeft meegekregen. Verder treft u als lezer van De 

Stenen Bank wel allerlei vertrouwde maar ook verrassende bĳdragen aan. Daarmee kunt u het 

hopelĳk tot december uitzingen.

tekst | Trees van Hal   fotogra�e | Trees van Hal, Michel Wolf

HERFSTAGENDA

IN DIT NUMMER

TERUGBLIK OPEN TUINENDAG  

Happy Hees > zondag 10 september van 14.30-19.30 uur op terrein Sancta Maria | Bachcantates > zondag 10 september, 

8 oktober, 12 november en 10 december om 19.30 uur in de Petruskerk | Herdenking oorlogsdoden van Hees > maandag 

25 september van 16.00-17.15 uur in en bĳ de Petruskerk | NachtOmmetjes Hees > zaterdag 7 oktober, 19.45 – 22.00 uur
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Voor het tweede jaar op rĳ vond op de eerste zondag in 

juli de Open Tuinendag Hees plaats. We zeiden vorig jaar 

al dat de tuinen heel verschillend waren, nou, ook dit 

jaar was variatie weer troef. Ik had nog nooit een tuin 

helemaal vol kamerplanten en exoten gezien. En een 

tuin met ingepaste zonnepanelen…. met al die monu-

mentale huizen in onze buurt zullen wel meer mensen 

voor dat soort oplossingen moeten kiezen. En dan de 

verrassend grote tuin van Joseph die zich helemaal om 

het pand heen slingert. De kas van Hoenselaars, waarbĳ 

je ook om de kas heen kon lopen. Dwalen in de grote tui-

nen van de Kerkstraat. De zorg en liefde voor tuinieren 

en je eigen buitenplekje was overal zo zichtbaar! 

In ons programma waren ook de ecoruïne en het Tiny 

Forest opgenomen. En wat een toeval dat juist die dag 

de burgemeester daar aanwezig was! (zie elders in deze 

Stenen Bank).

Het was weer genieten. Met als uitswinger de dag erna 

weer een rondje met de deelnemers samen langs elkaars 

tuinen.

Voor herhaling vatbaar vonden wĳ (Tony, Irene, Dick en 

Trees) als organisatoren. Misschien de volgende keer 

vooral tuinen aan de andere kant van de Wol�uilseweg?

NATUURWAARNEMINGEN IN HEES
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kunnen neerzetten in een van onze achtertuinen. Door 

middel van zo’n felle lamp worden nachtvlinders en 

andere insecten aangetrokken. Op een wit laken kun-

nen deze vervolgens gefotografeerd en op naam worden 

gebracht.

Toen de temperaturen tot boven de 30 graden begonnen 

te stĳgen, was het zover. Op het moment dat ik dit schrĳf, 

hebben we er vier sessies – ik ben ze maar zo gaan noe-

men – op zitten. De cĳfers spreken voor zich: alleen al in 

juni hebben we een paar honderd soorten gezien, waar-

van tientallen nog nooit eerder waren gedocumenteerd 

voor Hees.

Het genieten begon al bĳ de namen. Een greep uit wat 

voorbĳkwam: Peper-en-zoutvlinder, Gelobd halmuil-

tje, Karmozĳnrood weeskind, Zonnesproetbladroller, 

Zwart beertje, Sierlĳke voorjaarsuil, Hyena, Sigaartje, 

Kleine mosboorder, Maanmot, Witte tĳger … Ik zou er 

nog tig kunnen noemen. En dat zĳn alleen nog maar de 

namen. De subtiele schoonheid van de Groene korst-

mosuil, Kleine zomervlinder, V-dwergspanner, Appeltak, 

Lindepĳlstaart of Vliervlinder is nauwelĳks in woorden 

te vangen. (Zie daarom de foto’s.)

Ook aan zeldzaamheden ontbrak het niet. Eén van de 

nachtvlindertjes, de Symmoca signatella, is tot nu toe 

pas op vier plekken in Nederland (alle vier de keren 

in Nĳmegen) waargenomen! Er is zelfs nog geen 

Nederlandse naam voor. Bliksemlichtmot, Rood-

rugkamlangpoot, Esdoornbladroller, Kraagvleugelmot, 

Morgenroodbladroller, ze bezochten allemaal het laken. 

En vergeet het Hiëroglyfenlieveheersbeestje en de 

Bleekgerande blindwants niet.

Niet elke lezer zal misschien direct de lol inzien van dit 

nachtvlinderen. Waarom doen die mensen dat? Nou, we 

vinden de natuur prachtig en interessant. Het is gezellig 

NATUURWAARNEMINGEN IN HEES

De nachtvlindersessies

Soort: rond de 160 soorten nachtvlinders
Zeldzaamheid: van zeer algemeen tot uiterst zeldzaam
Locatie: Korte Bredestraat
Waarnemer: nagenoeg alle leden van de 
natuurwaarnemingsgroep 
Teller soortenjaar Hees (stand op 23 juli 2023): 1.182
Tekst: Toine van Gaal 
Fotogra�e: Ria Vogels, Toine van Gaal 

Het zou me niet verbazen als er in de maanden juni en 

juli diverse meldingen zĳn gedaan van ufolandingen in 

Hees. De nachtelĳke situatie in een achtertuin aan de 

Korte Bredestraat riep met een beetje fantasie namelĳk 

direct associaties op met The X-Files. Toch was de aan-

leiding voor dit schouwspel een stuk aardser: de natuur-

waarnemingsgroep wilde wel eens weten hoe het ervoor 

stond met de nachtvlinders in onze wĳk.

Aan de start van ons soortenjaar (zie de Stenen Bank van 

maart 2023 voor meer informatie) had medeorganisator 

Ria al geopperd dat een bekende van haar, soortenex-

pert Erik van Dĳk, wel eens een nachtvlinderlamp zou 

Symmoca signatella
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om dit samen te doen en je leert er veel van. Je draagt 

via Waarneming.nl wat bĳ aan de burgerwetenschap. 

Ons eindrapport presenteren we op een later moment 

aan de gemeente, in de hoop dat er meer aandacht 

komt voor dit soort kostbare aspecten binnen een wĳk. 

We zullen dan ook het belang van goede inventarisa-

tiegegevens van de biodiversiteit in Hees benadrukken.

Laat ik afsluiten met wat andere zaken die me de laat-

ste weken zĳn opgevallen. Bĳzonder: Toon en Wilma 

stelden hun tuin meerdere malen ter beschikking voor 

het nachtvlinderen, terwĳl zĳ zelf op vakantie waren. 

Bĳzonder: Erik van Dĳk kan van een wat onooglĳk en 

ogenschĳnlĳk weinig karakteristiek grĳsbruin vlinder-

tje in twee seconden een Variabele granietmot maken. 

Bĳzonder: zelfs buurtgenoten van buiten ons groepje 

begonnen na de sessies foto’s van zeldzame Gepluimde 

snuituilen door te sturen. (Hopelĳk is dit het begin van 

een trend.) Bĳzonder: ik heb Merĳn na enkele jaren van 

leuke samenwerking eindelĳk eens echt de hand kun-

nen schudden. Bĳzonder: Ria’s aanstekelĳke enthousi-

asme als er wéér een nieuwe, mooie of zeldzame soort 

op het doek verscheen. Bĳzonder: in drie maanden 

meer nieuwe dieren en planten in je directe omgeving 

ontdekken dan in de tien jaar daarvoor.

Is uw interesse gewekt? Er is best nog plaats voor wat 

nieuwe leden, hoor! Via toinevangaal@gmail.com kunt u 

zich laten toevoegen aan het clubje. Het actuele over-

zicht van de BioBlitz is trouwens hier te vinden: 

https://waarneming.nl/bioblitz/nĳmegen-hees-2023/

Lindepĳlstaart 

Groene korstmosuil

ZOGEZEGD, ZOGENAAMD

Lelĳke taal
Ach, die fouten met ei of ĳ of ou of au, is dat 

nou zo erg? Of d, t, of dt,? En Attila die na 1600 

jaar weer oprukt met de Hunnen? ‘Hun lusten 

alleen maar friet.’ Heb ik ook niet zo’n last 

van. Nee, veel erger is pompeus taalgebruik 

of – nog erger – brallerige taal. Ik stootte op 

een afzichtelĳk voorbeeld in de Volkskrant. De 

baas van China, Xi Jinping, vindt, dat zĳn land 

nooit meer getreiterd, onderdrukt of onder-

worpen mag worden. Redelĳk. Maar na die 

opmerking legde hĳ nog even uit wat er zou 

gebeuren als het westen toch zou proberen zĳn 

dierbare land te treiteren, te onderdrukken of 

te onderwerpen.

Wie dat toch probeert, zal tot moes worden 
geslagen tegen een Grote Muur van staal, 
gebouwd met het vlees en bloed van 
1,4 miljard Chinezen.

Brallerige taal is per de¦nitie lelĳke taal 

en lelĳke taal is veel erger dan spelfouten. 

Brallerig taalgebruik leidt ook tot nonsensicale  

opmerkingen. Een ‘muur van staal’ gebouwd 

van ‘vlees en bloed’. Hoe zouden ze dat toch 

aanpakken? Die oude Chinese muur van een 

paar duizend jaar terug, waar Xi mogelĳk aan 

dacht, lĳkt me, hoewel oud, toch nog altĳd een 

stuk geschikter.

Jacques de Vroomen
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Terwĳl de meeste mensen in Hees de auto instap-

pen om op vakantie te gaan, �etsen de organi-

satoren van het NachtOmmetje door de wĳk om 

bewoners om medewerking te vragen. Nee, je 

hoeft geen medelĳden te hebben met ons. Als 

groep van uitsluitend pensionado’s is iedereen al 

in het voorseizoen weggeweest, en er is ook nog 

zoiets als een naseizoen, dus wĳ komen toch wel 

aan onze vakantiemomenten.

Wat staat er op het programma?
Dit jaar concentreren we ons bĳ het NachtOmmetje op 

het oostelĳk deel van onze wĳk; met name het gebied 

tussen Wol�uilseweg en Voorstadslaan. Start -en ¦nish-

plaats is Plan A, ingang Vlietstraat 22 (of bĳ rotonde 

Marialaan). Verschillende wĳkbewoners laten ons die 

avond iets van hun hobby/deskundigheid zien. Er is 

muziek, kunst, dans, er is weer wat op te steken over de 

geschiedenis van Hees en meer. Wat te denken van een 

koekenbakker die zelf zĳn bakmachine heeft gebouwd…? 

We zĳn er trots op dat het weer een afwisselend pakket is 

geworden, met tussen alle leuke en creatieve dingen óók 

aandacht voor armoedeproblematiek in Nĳmegen.

We zĳn nog niet klaar
Het is niet altĳd eenvoudig om voor al die activiteiten 

een geschikte plek te vinden. Vaak kan het bĳ de ver-

teller of muzikant(en) thuis, maar sommige optredens 

hebben wat meer ruimte nodig. Dat geldt bĳvoorbeeld 

voor de dansers van Dansschool Flex die elk jaar voor het 

Ommetje een unieke dans inoefenen om in onze wĳk op 

te voeren. Maar ook dat is weer gelukt en op dit moment 

(augustus) concentreren we ons op het opstellen van een 

‘doordraaischema’ en de wandelroutes langs de diverse 

locaties. Dan resten in september nog een paar laatste 

klusjes. Dan moet de programma-ªyer worden samenge-

steld en, niet te vergeten, de banner opgehangen!  

Doe mee en meld je aan
Het NachtOmmetje Hees blĳft uniek in Nĳmegen, in de 

manier waarop wĳ het organiseren, het aanbod van de 

bewoners uit onze wĳk, en het grote aantal deelnemers.

Veel activiteiten van de Vereniging Dorpsbelang Hees 

hebben (mede) tot doel om de bewoners van Hees met 

elkaar in contact te brengen. Dat geldt ook voor dit 

Ommetje. En we zien dat het werkt! Tĳdens de wande-

lingen en bĳ het glaasje na aªoop wordt gezellig bĳge-

praat, met de buren en andere bekende en of nieuwe 

wĳkgenoten. We zien ook veel enthousiaste deelnemers 

die het volgend jaar anderen meebrengen. Maar dat mag 

best nog meer. Dus: ben je enthousiast? Breng je (nieuwe) 

buren mee!

Deelnemers kunnen zich aanmelden via de website 

van de NachtOmmetjes Nĳmegen: 

http://www.denachtvandeommetjes.nl/

tekst | Bert Jansen
fotogra�e | de Gelderlander

Zaterdag 7 oktober, 19.45 – 22.00 uur

NachtOmmetje 
Hees 2023
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Het leven van een 
luizenmoeder 

Wie kinderen in de omgeving heeft, ontkomt er niet 
aan. Hoofdluizen. Kriebelbeestjes van de hoogste orde 
die zonder schroom overlopen van het ene kinderkop-
je naar het andere. Reden waarom ouders met enige 
regelmaat worden opgetrommeld te komen luizen-
kammen op school. Een voor een ga je dan alle kinderen 
langs, terwijl je vurig hoopt eens een keertje luizenvrij 
te zijn. Helaas lijkt dat haast onmogelijk. Omdat kin-
deren nu eenmaal de koppen bij elkaar steken om te 
overleggen. Omdat ze bij elkaar over de schouders mee-
kijken. En gewoon, omdat alle kinderen weleens een 
knuffel nodig hebben.

In de eerste week van de zomervakantie kwam dan ook 
het berichtje binnen, waar niemand op zit te wachten. 
In de klas van de Jongste Kleine waren hoofdluizen 
gesignaleerd. 
‘Ah, nee hè?’ dacht ik nog, ‘zul je net zien…’ 
En ja, hoor.
Alsof dat ene appje een heel leger luisjes had opgeroe-
pen. De Oudste, Jongste én ondergetekende hadden 
alledrie ongewenste bezoekers. 

Gelukkig hoef je tegenwoordig van het RIVM niet meer 
alles op honderd graden te wassen. Knuffels hoeven 
ook niet meer vierentwintig uur in de diepvries. Maar je 
moet wél kammen, kammen, kammen. Veertien dagen 

lang, van oor naar oor, van kruin tot helemaal aan de 
puntjes van de haren. Dit doe je boven een wit papiertje 
(of boven de wasbak) om te controleren dat alle beest-
jes en eitjes uit de haren zijn geplukt. En geloof me, dat 
is echt geen pretje. Zeker niet omdat je regelmatig een 
haar of vier uit je hoofd trekt, in plaats van zo’n hoofd-
luis. En als er weer zo’n beestje tevoorschijn komt, moet 
ik toch mijn best doen om niet te gillen. Niemand vindt 
luizen leuk, maar ze kunnen eigenlijk niet zoveel kwaad 
(en gillende moeders wel). 

Maar! 
Mozes Kriebel! 
Die jeuk! 

Om gek van te worden. Geen idee hoe het kan. Zodra 
het woord “hoofdluizen” valt, gaat het kriebelen. Of je 
dat wilt of niet, je MOET krabben. En als je iemand ziet 
krabben, gaat het vanzelf jeuken. Zo’n luizenkolonie op 
je hoofd valt gewoon niet aan te bevelen.

Dus gingen we op vakantie met de luizenkam in de kof-
fer en kamden we tussen de pizza’s, pasta’s en panini’s 
door. Kamden we na het zwemmen in de zee. Kamden 
we voor het slapen gaan en kamden we de hele vakantie 
door tot er geen enkel kriebelbeest meer tevoorschijn 
kwam.

Eind goed, al goed, al zeg ik het zelf. 
Behalve dat de scholen weer beginnen en we waar-
schijnlijk weer terug bij af zijn. Omdat kinderen nu 
eenmaal de koppen bij elkaar steken om te overleggen. 
Omdat ze bij elkaar over de schouders meekijken. En 
gewoon, omdat alle kinderen weleens een knuffel nodig 
hebben. 
Laat hen maar een luizenleven leiden.
Blijven wij de rest van de tijd kammen.

COLUMN | KWAN
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Afgelopen april heeft de nationale 

Onderzoeksraad voor Veiligheid (OvV) 

het rapport Industrie en omwonenden 

uitgebracht. Een van de daarin 

onderzochte casussen was de APN-

asfaltcentrale aan de Nĳmeegse 

Energieweg.

De zeven wĳken rondom het industrieterrein 

Kanaalhavens hebben naar aanleiding van dit rapport 

een gezamenlĳke reactie opgesteld. De essentie van het 

standpunt van de wĳken is dat men bĳ de beoordeling 

van vervuiling niet moet uitgaan van te handhaven 

normen maar van een te handhaven systeem van kwa-

liteitszorg. De wĳken vragen om voor vervuilers in onze 

gemeente een zero-tolerance beleid te hanteren. 

Het 7-Wĳkenoverleg heeft daarbĳ de volgende uitgangs-

punten geformuleerd:

–  Het bedrĳf is verantwoordelĳk voor overlast en ver-

vuiling. Het bedrĳf heeft een maatschappelĳke ver-

antwoordelĳkheid naar de burgers en met name de 

omwonenden.

  D.w.z. dat een bedrĳf op ieder moment weet/meet en 

inzichtelĳk kan maken welke overlast het veroorzaakt. 

Overlast in welke vorm dan ook, zoals vervuiling van 

lucht, water of bodem, stank, geluid of ieder ander 

nadelig e¬ect op mens, dier of natuur. Overlast op 

korte termĳn en op lange termĳn

–  Het bedrĳf streeft er permanent naar de overlast te 

reduceren naar nul. De (in de vergunning) vastgelegde 

norm is een minimale norm waar altĳd aan moet zĳn 

voldaan.

–  Het bedrĳf maakt ieder jaar opnieuw inzichtelĳk (jaar-

verslag) welke concrete activiteiten op ieder moment 

worden uitgevoerd en in de toekomst zĳn gepland om 

de overlast verder te beperken (kwaliteitszorgsysteem). 

Jaarlĳks wordt verantwoord wat de resultaten zĳn van 

de ontplooide activiteiten en wat het e¬ect is op de 

kwaliteit van het milieu (lees: vermindering overlast). 

–  De overheid als verantwoordelĳke instantie en de 

ODRN (Omgevingsdienst Rĳk van Nĳmegen) als uit-

voerend orgaan houden toezicht op en handhaven dat 

bedrĳven zich houden aan het door hen vastgestelde  

kwaliteitszorgbeleid.

  De mate van betrouwbaarheid van de door het bedrĳf 

aangeleverde gegevens en informatie bepaalt de inten-

siteit van het toezicht en de handhaving. 

De reactie van het wĳkenoverleg is gestuurd naar 

gemeentelĳke, provinciale en landelĳke overheid. Aan 

deze overheidsorganen is gevraagd te reageren op het 

standpunt van de wĳken. De gemeente moet uiterlĳk 

oktober reageren op het OvV-rapport. We zĳn benieuwd 

naar deze reactie.

De conclusies van de Onderzoeksraad waren hard. Bĳ het 

toezicht op de bedrĳven ligt het accent te sterk op wet- 

en regelgeving. Er is weinig aandacht voor de praktĳk. 

Op vragen en klachten wordt procesmatig gereageerd. 

Als aan de norm wordt voldaan is het proces ‘goed’. Maar 

normen zĳn volgens de raad maar een compromis tussen 

wetenschappelĳke gegevens, technisch/economische 

haalbaarheid en politieke afweging. De tĳd leert ons dat 

normen steeds strenger worden en dus zeer relatief zĳn. 

En ook al voldoe je aan de norm, dan nog zorg je voor 

overlast en vervuiling.

De zeven wĳken rond het industrieterrein Kanaalhavens 

(inclusief Weurt en Lent) voeren met regelmaat onder-

ling overleg over het thema milieu. Daarnaast praten 

zĳ gezamenlĳk met de ODRN of de ambtenaren van 

Beuningen en Nĳmegen. Een paar keer per jaar nemen 

ook de wethouders hieraan deel. Verder zĳn ze gezamen-

lĳk bezig met het inrichten van een overleg met TPN-

West, de bedrĳvenvereniging in het Kanaalhavengebied.

BERICHT VANUIT HET BESTUUR | FOCUSGROEP LUCHTKWALITEIT

Bewoners willen zero-tolerance beleid 
voor vervuilers
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van Hees denken of willen? Het bestuur vindt dat een 

redelĳke vraag. Daarom heeft het dit onderwerp reªectie 

ook geagendeerd.

Tĳdens de discussie zĳn veel ideeën geopperd en oplos-

singen bedacht. Zo vond men de Stenen Bank een prach-

tig kwartaalblad met diepgang. Maar het is niet actueel 

genoeg om uit te nodigen tot participatie, interactie en 

opiniëring. Een (digitale) nieuwsbrief kan zorgen voor 

meer actuele informatie en meningspeilingen over 

dilemma’s en kwesties. Maar het bestuur beschikt van 

lang niet alle bewoners over een mailadres. En ªyeren 

vraagt weer tĳd en geld.

Maar ook dan heb je nog steeds niet alle bewoners van 

Hees geïnformeerd en bevraagd. Dus moeten we meer 

gebruik maken van moderne manieren om bĳvoorbeeld 

via de website meningspeilingen te houden. Wellicht 

kunnen er ook buurtborrels worden georganiseerd om de 

communicatie met de buurt te verbeteren.

Zo werden er behoorlĳk veel ideeën geopperd, vragen 

gesteld en dilemma’s zichtbaar gemaakt. Het bestuur 

is daar volop mee aan de slag gegaan. U wordt erbĳ 

betrokken.

Beroep bĳ Raad van State inzake het 

bouwplan Toekomstmuziek

In de vergadering werd uitgebreid stilgestaan bĳ 

de handelswĳze van de vereniging rond het bouw-

plan ‘Toekomstmuziek’ (Achter de Beuken). Nadat de 

Gemeenteraad het project heeft goedgekeurd, is de 

vereniging in beroep gegaan bĳ de Raad van State. Ook 

is gevraagd de uitvoering van het project stil te leggen 

zolang de beroepsprocedure niet is afgerond. Dit laatste 

verzoek is afgewezen. Het beroep loopt nog. 

In dit artikel willen we ingaan op de argumenten voor de 

gekozen handelwĳze. Temeer omdat we geluiden opvan-

gen dat de vereniging tegen iedere vorm van bouwen is. 

Ook horen we uitspraken dat het een vorm van pesten 

is of dat ‘het die egoïstische mensen zĳn met een grote 

tuin’. Er zĳn echter meerdere kanten aan het verhaal.

De argumenten van de vereniging zĳn:

Op woensdag 14 juni vond de jaarlĳkse 

Algemene Ledenvergadering van de 

Vereniging Dorpsbelang Hees plaats. 

Het bestuur legde verantwoording af over 

de activiteiten van het afgelopen jaar, maar 

er was vooral veel ruimte voor re�ectie: 

doen we het goede, doen we het goed?

Om tĳd vrĳ te maken was er bewust voor gekozen om 

zoveel mogelĳk informatie vooraf te doen toekomen. 

Dus geen verhalen en Power Points maar wel waar nodig 

vragen beantwoorden en toelichting en uitleg geven.

Daarom zĳn voor het eerst alle verslagen van bestuur, 

werkgroepen en focusgroepen op de site gezet, zodat 

ieder lid de stukken van tevoren kon lezen en er vra-

gen over kon stellen. Dat betekende dat we tĳdens 

de vergadering ruim tĳd hadden voor een aantal 

urgente zaken zoals het benoemen van een nieuwe 

kascommissie en het afscheid van Jan Mengde als 

bestuursvoorzitter. 

Re�ectie
Zo was er in de tweede helft van de vergadering ruimte 

voor discussie. Er werd vooral uitvoerig gesproken over 

de keuzes die de werkgroep Leefomgeving en de daar-

onder vallende focusgroepen, daarbĳ gesteund door het 

bestuur, hebben gemaakt ten aanzien van een aantal 

bouwplannen. Bĳ het bouwplan Toekomstmuziek Achter 

De Beuken is de procedure zelfs doorgezet tot bĳ de 

Raad van State. In de discussie over dat onderwerp werd 

de vraag gesteld: wie vertegenwoordigt de vereniging 

eigenlĳk? Er zĳn ook veel Heesenaren geen lid van de 

vereniging. Hoe weet de vereniging dan wat de bewoners 

BERICHT VANUIT HET BESTUUR | TERUGBLIK ALV

foto | Ton van Seters
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–  Er liggen aanvragen c.q. er zĳn plannen in ontwikke-

ling voor bebouwing in Hees.

–  Die plannen zĳn in strĳd met het huidige bestem-

mingsplan (open structuur, behoud en verster-

ken groen, creëren groene corridors, half-open 

laanbebouwing).

–  Die plannen tasten het (dorpse) karakter van de wĳk 

aan en zĳn strĳdig met het in de statuten van de ver-

eniging geformuleerde uitgangspunt.

–  De beoogde locaties zĳn niet de plaatsen waar (volgens 

het geldende bestemmingsplan) ‘in de toekomst moge-

lĳk gebouwd kan worden’.

–  De vereniging is niet principieel tegen bebouwing. 

Het bestuur heeft de gemeente gevraagd om een inte-

grale visie op de toekomstige ontwikkeling van Hees 

te maken en dit als uitgangspunt te nemen. Een visie 

maakt het mogelĳk nieuwe plannen te toetsen. De 

gemeente weigert dit. Maar zonder visie is alles moge-

lĳk en ligt de weg van willekeur open. 

–  De gemeente weigert ook duidelĳkheid te verstrekken 

over wat, zoals zĳ het duiden, het voor hen actueel gel-

dende beleid is.

–  In oktober 2022 heeft de vereniging het college van 

B&W gevraagd de bewoners van Hees duidelĳkheid te 

geven. Op verzoek van het college zĳn eerst gesprek-

ken gevoerd met het wĳkteam, stadsrealisatie en 

stadsontwikkeling. In het gesprek dat uiteindelĳk 

plaats had met de wethouder Ruimtelĳke Ordening, 

begin juli 2023, is gezegd dat het college niet op de uit-

nodiging ingaat.

–  Het lukt het bestuur ook niet om projectontwikkelaars 

zover te krĳgen dat zĳ niet alleen volstaan met het 

informeren van de bewoners over wat hun plannen 

zĳn. De insteek van de vereniging is dat bewoners 

actief worden betrokken bĳ de planontwikkeling: 

meedenken, meepraten, mee-ontwikkelen en meebe-

slissen. Kortom handelen volgens het protocol bewo-

nersparticipatie, dat geldt voor de gemeente Nĳmegen. 

–  Voor de vereniging rest op dit moment niets anders 

dan gebruik te maken van de formele wettelĳke pro-

cedures om duidelĳkheid te krĳgen. In beroep gaan bĳ 

de Raad van State is dan een van de mogelĳkheden die 

de wet biedt. 

Voor de vereniging gaat het hier om principiële thema’s 

en om de precedentwerking:

–  De bebouwing gaat ten koste van de open ruimten, de 

kenmerkende half-open bebouwing, het groen c.q. het 

creëren van groene corridors; kortom ten koste van het 

‘dorpse karakter’. Een van de statutaire taken van de 

vereniging.

–  De gemeente is niet transparant naar de bewo-

ners en handelt niet conform het protocol 

bewonersparticipatie.

Daarom is de zienswĳze ingediend, daarom is bezwaar 

gemaakt bĳ de Gemeenteraad en daarom zĳn we in 

beroep gegaan bĳ de Raad van State.

Communicatie

In de ledenvergadering kwam ook het thema communi-

catie uitgebreid aan de orde. Natuurlĳk gebeurt dit des te 

meer als er verschillen van mening zĳn. De vraag naar 

de legitimiteit van de bestuursbesluiten is er een van 

alle tĳden. Namens wie spreekt, handelt het bestuur? 

Alleen namens de leden of namens alle bewoners van 

Hees? En hoe worden die leden of ook niet-leden dan 

geïnformeerd?

Het bestuur heeft deze kwestie meteen opgepakt.  

–  Er is een aantal gesprekken gepland met leden die ter 

vergadering aangaven over deze kwestie te willen mee-

denken. In augustus zĳn met hen afspraken gepland. 

–  Ook was er al in juli een apart overleg met de vrĳwil-

ligers die informatie verzorgen, met de Stenen Bank-

redactie, met de webmasters en met enkele IT-technici. 

Uit dit overleg is een voorlopige werkgroep communi-

catie opgericht, die in september aan het werk gaat met 

een aantal aanbevelingen uit de ledenvergadering, zoals:

–  naast de Stenen Bank zou er ook zeker een digitale 

nieuwbrief moeten komen voor meer actueel 

nieuws uit Hees en uit de vereniging. De vraag is 

ook of die naar alle inwoners van Hees, of alleen aan 

de leden moet worden toegestuurd.

–  de werkgroep gaat ook zeker kĳken naar de moge-

lĳkheid om digitale peilingen onder de leden te hou-

den over allerlei kwesties.

–  andere oplossingen, zoals het organiseren van een 

maandelĳks spreekuur in een van onze etablisse-

menten in Hees, waar iedereen kan meedenken en 
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Vrĳwilligersavond 
Nĳmegen

Graag wĳst het bestuur op de gemeentelĳke avond 

voor vrĳwilligers: het Lokaal Compliment, op 15 

september in de Lindenberg. Het is zeker de moeite 

waard om daarheen te gaan. Er is een aantrekkelĳk 

programma en u ontmoet daar vele vrĳwilligers uit 

diverse buurten. Dat laat onverlet dat het bestuur 

ook graag ons eigen Hees Compliment wil organise-

ren. Een avond voor al onze eigen drukke en hard-

werkende vrĳwilligers in werk- en focusgroepen. 

We willen de avond plannen in februari 2024.

Vertrouwenspersoon

Het bestuur is doende met de aanvraag voor een 

VOG (Verklaring Omtrent het Gedrag) voor onze vrĳ-

willigers, met name de vrĳwilligers die meewerken 

met Het Bouwdorp Hees. Om voor zo’n grote groep 

voor een korte periode, namelĳk alleen tĳdens het 

Bouwdorp, een o³ciële verklaring te verkrĳgen, is 

in feite niet te realiseren. Daarom heeft het bestuur 

besloten om de vrĳwilligers van het bouwdorp nog-

maals te wĳzen op de beleidsnotitie ‘Gedragscode 

Vrĳwillige Medewerkers’, te vinden op onze website 

onder het kopje bestuur. De vrĳwilligers hebben die 

notitie intussen allemaal ondertekend en aan het 

bestuur gestuurd.

Een van de eisen om een VOG te krĳgen via 

Dorpsbelang Hees, is dat wĳ een vertrouwensper-

soon hebben en die persoon met privé telefoonnum-

mer en adres moeten vermelden in de Stenen Bank

en op de website. Dan weet iedereen waar meldingen 

van mogelĳk grensoverschrĳdend gedrag kunnen 

worden gedaan. Het bestuur heeft daartoe mevr. M. 

Welschen (bestuurslid) als vertrouwenspersoon aan-

gewezen. Adres: Jan Brinkho¬plantsoen 4,

(06) 1512 8885.

-praten over allerlei zaken die in Hees spelen.

–  veelvuldig ªyeren en spandoeken op centrale 

plekken.

–  buurt, wĳk teams, voor de verspreiding van ªyers in 

de eigen direkte omgeving, of de ogen en oren zĳn 

van de eigen buurt en doorgeven aan het bestuur.

Het bestuur doet mee met bĳeenkomsten van alle 

wĳkraden, of bewonersorganisaties als de onze, door de 

gemeente georganiseerd. Daar blĳkt dat het probleem 

van legitimiteit en communicatie in de wĳk overal een-

der is en daar kunnen we veel van leren trouwens.

Communicatie met de gemeente
Voorts is het bestuur aan het werk gegaan om, mede 

gezien de teleurstellende reactie van de gemeente op 

onze vragen over het beleid op het gebied van Ruimtelĳke 

Ordening, zelf proactief een Werkgroep Visieontwikkeling 

voor Hees te starten. Als de gemeente het antwoord niet 

kan of wil geven, doen we dit als bewoners van Hees zelf. 

We willen een casus gaan uitwerken, namelĳk de herin-

richting van het terrein van Zwembad West.

Het gaat dan om vragen als: wat is de goede verhou-

ding tussen natuur en wonen, wat betekent dit voor 

het karakter van de wĳk, aan wat voor soort woningen 

en voorzieningen is behoefte, hoe zorgen we voor een 

gezond leef-en woonmilieu? Mocht u daaraan mee 

willen werken, u bent zeer nodig en van harte welkom 

om u daarbĳ aan te sluiten. Er zĳn zeker ook specia-

listen nodig, zoals planontwikkelaars, architecten, 

landschapsontwikkelaars, deskundigen op het gebied 

van regelgeving. Bent u deskundige op een van deze 

gebieden, dan vragen wĳ U met klem zich aan te mel-

den voor deze werkgroep als deelnemer of als adviseur. 

Natuurlĳk is communicatie met- en participatie van de 

bewoners een belangrĳk thema.

De ledenvergadering was in dit opzicht dan ook zeker 

zeer vruchtbaar. We gaan er zeker mee aan het werk, we 

hopen dat samen met u te kunnen doen. 

Er zĳn vele plekken open in de twee nieuwe werkgroe-
pen! Meld u aan bĳ het bestuur:
Bestuur@verenigingdorpsbelanghees.nl



11

Lies Haveman

Eten en drinken uit Voedselbos Novio
ELK SEIZOEN EEN SMAKELĲK RECEPT IN DE STENEN BANK DAT JE KUNT MAKEN 

MET MINSTENS ÉÉN INGREDIËNT UIT ONS VOEDSELBOS (OF OMGEVING)

In en rondom ons Voedselbos kun je hazelaarstruiken vinden, o.a. langs het pad aan de Bredestraat.

Bereiding

Voor het deeg: een dag van tevoren de hazelnoten kraken en fĳnmalen 

in de blender. Kneed bloem, noten, eierdooier, suiker, boter en een snuµe 

zout in gedeelten door elkaar en zet het boterdeeg ca. 30 minuten afge-

dekt op een koele plaats.

Verwarm de oven voor op 190 graden. Rol het boterdeeg op het met bloem 

bestoven werkvlak uit tot een ronde vorm van 26 cm omtrek en beleg 

daarmee de bodem van een springvorm. Prik verschillende malen met 

een vork in het deeg en bak het onder in de oven in ca. 18 minuten knap-

perig. Neem de vorm uit de oven en laat de bodem in de vorm a�oelen.

Zet de oventemperatuur terug tot 160 graden.

Hak de chocolade grof en laat deze in een metalen kom boven een stoom-

pan onder af en toe roeren smelten. Zet de bodem ca. 10 minuten op een 

koele plaats.

Voor de vulling: smelt de boter in een steelpan en laat hem a�oelen tot 

hĳ lauwwarm is. Pers de citroen. Roer de roomkaas los met de boter, 

3 eetlepels citroensap, eieren, suiker en maizena.

Verdeel het mengsel over de bodem. Omwikkel de bodem met ultra stevig 

aluminiumfolie, zodat hĳ absoluut waterdicht is!

Zet de vorm in een diep bakblik. Giet zoveel kokend water in het bakblik 

dat de vorm 1 - 2 cm in het water staat. Laat de cheesecake in ca. 50 minu-

ten a·akken. Maak hem met een mes los van de bodem en zet hem een 

nacht op een koele plaats.

Voor de karamelsaus: de hazelnoten kraken. Rooster ze in een droge koe-

kenpan en halveer ze. Strooi de suiker in een grote pan en laat deze goud-

bruin karamelliseren. Roer de boter door de karamel. Giet de room erbĳ, 

laat het pruttelen tot er een romige saus is ontstaan en laat deze a�oelen.

Verdeel een hoeveelheid karamelsaus en hazelnoten over de taart.

Meng de rest van de saus en de hazelnoten door elkaar en serveer deze 

met de taart.

Naar mĳn idee een heerlĳke taart om in de herfst van te genieten…

Bevat per punt ongeveer 670 kcal (bĳ 12 punten).

Uit : Koken uit de natuur van Diane Dittme

Cheesecake met noten en karamelsaus
Ingrediënten

voor het beslag:

200 gram hazelnoten (ongedopt)

125 gram bloem

zout

1 eierdooier

180 gram suiker

140 gram koude boter

120 gram pure chocolade, voor over 

de bodem

voor de vulling:

100 gram boter

1 citroen

800 gram verse roomkaas

4 eieren

100 gram suiker

3 eetlepels maizena

voor de karamelsaus:

120 gram hazelnoten (ongedopt)

200 gram suiker

3 eetlepels boter

125 ml room
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MĲMERINGEN

Cor van der Donk

Perugia: kleine muurhagedisjes ªitsen tegen de grof 

stenen muur. Een zinderende warmte geeft de lucht 

een lichte trilling. Het uitzicht over cipressen, olĳf-

bomen en een typisch Italiaans bergdorpje kunnen 

zo maar beginregels zĳn van een roman.

Maar er zĳn meer werelden en helaas staat een 

andere wereld in brand. Het prachtige Rhodos staat 

in vlam; het hagelt tennisballen in Milaan; een oor-

log dichtbĳ lĳkt niet de onze en het kabinet is geval-

len over een klein getal; getallen waarachter mensen 

schuilgaan.

In de (nog) veilige zone rondom Umbrië, omringd 

door schoonheid van steden als Orvieto, Todi, en 

Assisi, wordt tĳd ineens niet langer vanzelfspre-

kend. De eeuwenoude kunstschatten hebben er geen 

weet van dat we in amper een eeuw teniet doen wat 

in duizenden jaren is opgebouwd.

Romain Rolland laat in zĳn roman Jean-Christophe

een personage schertsend ervoor pleiten dat iedere 

vĳftig jaar de kunst, muziek en literatuur vernietigd 

moet worden om ruimte te maken voor het nieuwe. 

Hoe kon hĳ rond 1910 vermoeden dat de wereld een 

eeuw later zichzelf aan het vernietigen is.

Er zĳn meer werelden en soms zien we ons kleine 

kikkerlandje helaas als een opzichzelf-staande, 

begrensde wereld. Hoe klein we ook zĳn, in novem-

ber hebben we een kans om natuur, klimaat en een 

socialere samenleving een kans te geven en een 

stapje te zetten naar een betere wereld. Wordt dat 

makkelĳk? Zeker niet, maar er is geen tĳd meer te 

verliezen.

STIL DE TĲD

Programma 
herdenking 

oorlogsdoden 
van Hees

Tĳd en plaats: maandag 25 september van 16.00 tot 
17.00 uur in de Petruskerk (toegang gratis)

–  Welkomstwoord namens Vereniging Dorpsbelang 

Hees en Werkgroep Historie Hees

–  Rob Jaspers (bekend van De Gelderlander) inter-

viewt Bart Janssen, auteur van twee boeken (De pĳn 

die blĳft en Het verdriet van Nĳmegen) over de in 

Nĳmegen gevallen oorlogsdoden

–  Eerste muzikale bĳdrage door het Dunantduo (orgel 

en tuba)

–  Leerlingen van basisscholen De Lanteerne en De 

Zonnewende lezen hun gedichten voor

–  Overweging, uitgesproken door pastoraal medewer-

ker van Huize Rosa

–  Tweede muzikale bĳdrage door het Dunantduo

–  Leerlingen van De Lanteerne en De Zonnewende 

lezen de namen, de leeftĳden en de woonadressen 

van de oorlogsdoden voor.

Aansluitend op kerkplein (tot circa 17.15 uur)
–  Aansluitend leggen nabestaanden, kinderen van 

de beide basisscholen en andere belangstellenden 

kransen en bloemen bĳ de herdenkingsplaquette 

Heese oorlogsdoden en de gedenkplaat van de crash 

op 25 september 1944.

Een actueel overzicht van de namen van de 

Heese oorlogsdoden met een verwĳzing naar uit-

gebreide informatie, is te vinden op: 

www.dorpsbelanghees.nl/wo2
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Een lied bĳ de BBQ
Het begon in de zomer van 1998 met een gelegen-

heidskoortje tĳdens de jaarlĳkse straatbarbecue in de 

Bredestraat. Dat wil zeggen: het stukje Bredestraat tussen 

de Voorstadslaan en de huidige Oscar Carréstraat. Een 

groepje bewoners besloot het feest extra op te luisteren 

door een lied te zingen. Dat bleek een groot succes en er 

werd gezegd: “Dit moeten we vaker doen”. Een goed plan, 

maar toch zou het bĳ die ene keer zĳn gebleven als niet 

één van hen, Friede Simmes, snel op concrete afspraken 

had aangestuurd. Ze voelde wel aan dat met ‘vaker doen’ 

niet meteen héél vaak wordt bedoeld, maar één keer per 

maand samen zingen leek haalbaar. Een dirigent zoeken 

was niet nodig. Die rol werd als vanzelf opgepakt door 

een van de bewoners: Tjeu Corbeĳ, ervaren (koor)zanger 

en cantor van de Petruskerk. Er werd besloten om met 

dit groepje elke laatste maandag van de maand samen te 

zingen; om beurten bĳ een van hen thuis. Het koor van 

de (Brede)straat was geboren!

Veel van dit soort spontane initiatieven verzanden na 

verloop van tĳd, maar het “Koor van de Straat”, zoals het 

uiteindelĳk is genoemd, bestaat nu al 25 jaar! Maar niet 

alles is hetzelfde gebleven. Veel zangers uit de beginpe-

riode hebben het koor inmiddels verlaten, omdat ze zĳn 

verhuisd of er geen tĳd meer voor kunnen vrĳmaken, 

maar er kwamen ook (meer!) nieuwe zangers bĳ. Niet 

alleen uit de Bredestraat, maar vaker – net als ik – uit 

andere delen van Hees. Zo is het “Koor van de Straat” 

inmiddels uitgegroeid tot een groep van zangers uit heel 

Hees. Nu, in 2023, zĳn er nog twee leden van het eerste 

uur: Tjeu Corbeĳ en Hajo Flameling.

Wat niet is veranderd: de repetities zĳn nog steeds op de 

laatste maandag van de maand, en nog altĳd heeft Tjeu 

de muzikale leiding.

Het was even stil
Tĳdens de coronapandemie mocht er geruime tĳd niet 

meer samen worden gezongen, en het was de vraag of het 

koor na die muzikale stilte nog wel zou bestaan. Maar de 

verhalen over koren die waren ‘leeggelopen’ bleken niet 

van toepassing op het “Koor van de Straat”. Het onder-

linge contact bleef behouden en zodra het weer mocht, 

stonden alle zangers te trappelen om de draad weer op 

te pakken. Al was dat nog niet zo eenvoudig, want aan-

vankelĳk moest er tĳdens het zingen nog ruim afstand 

worden gehouden en dan past het koor niet meer in een 

willekeurige huiskamer. Gelukkig werd er repetitieruim-

te gevonden in wĳkcentrum Titus Brandsma, zodat er 

tóch geoefend kon worden. Het resultaat heeft heel Hees 

kunnen horen: op 19 december 2022, tĳdens de opening 

van de Kribjesroute, zong het “Koor van de Straat” onder 

de toren van de Petruskerk.

Meezingen?
Heb je zin om mee te zingen in het “Koor van de Straat”? 

Kom dan eens een kĳkje nemen: er zĳn nog een paar 

plaatsen. We repeteren inmiddels weer als vanouds bĳ 

de koorleden thuis, in de huiskamer; op de laatste maan-

dag van de maand van 20:00 tot 21:30u.

Het repertoire bestaat uit eenvoudige meerstemmige 

muziek. Van de middeleeuwen tot midlife pop en van 

klassiek tot avant garde en – ook minder bekende – 

kerstliedjes. Als je wilt kunt je ook zelf een lied inbren-

gen. Het is fĳn als je koorervaring hebt, maar het hoeft 

niet.

Het streven is om ten minste één keer per jaar op 

te treden. Eerder zongen we bĳvoorbeeld bĳ het 

Midzomernacht Muziekfestival, de Nieuwjaarsreceptie 

en de Kribjesroute.

Geïnteresseerd? Stuur dan een mailtje naar de voorzitter, 

Bert van Swaaĳ, clm_van_swaay@hotmail.com.

Het Koor van de Straat bestaat 25 jaar!

tekst | Tony Schouten
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Op vrĳdag 18 augustus begon de organisatie, met 

behulp van ouders, met het opbouwen van het 

terrein. Er kwamen hekken om het weiland naast 

Sancta Maria, er werd hout geleverd: stap voor 

stap kreeg het Bouwdorp vorm. 

Op zondag mochten alle kinderen en ouders het terrein 

op om rond te kĳken. Iedereen kon ook een knipkaart 

ophalen. We waren blĳ verrast dat zoveel mensen hierop 

af kwamen. De organisatie sloot het weekend af met een 

barbecue van Firma Vriendschap, samen met de bewo-

ners van Sancta Maria en bewoners uit de wĳk.

Op maandag was het dan eindelĳk zover, om 9.30 uur 

openden we ons Bouwdorp met een warming up ver-

zorgd door Flex Dansschool. Daarna werd de kapel geo-

pend waar iedereen cake kon versieren, armbandjes, 

etuis en buttons kon maken en natuurlĳk lekker kon 

knutselen als aankleding voor de hut. Binnen werden 

kinderen ook omgetoverd tot vlinders, unicorns en vos-

jes. Veel lieve ouders hielpen met schminken.

Buiten werd er naar hartenlust gesjouwd met pallets, 

getimmerd en gezaagd (door de ouders). De kinderen kre-

gen die dag een lekkere krentenbol van bakkerĳ Robbert 

op de Molenweg, en fruit en snoep van de Jumbo. Ook 

Drie dagen bouwfeest bĳ Sancta Maria

tekst | Anne Geurts-Kuiper  fotogra�e | Ton van Seters en Anne Geurts-Kuiper
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konden ze hun eigen meegenomen beker vullen met 

limonade van de Plus. Aan het einde van de dag kreeg 

iedereen een lekker ĳsje van de Plus.

Dinsdag openden we de dag met een bezoek van drie 

NEC-spelers. Ook hadden we een voorstelling van circus 

Kiko. De kinderen kregen mini-mu³ns van Bakkerĳ de 

Bie en een ĳsje van Piccadilly. Op woensdag, onze laatste 

dag, konden we de hut mooi aankleden voor het bezoek 

van de jury. We hadden een geweldige waterbaan, de kin-

deren kregen friet en een schepĳsje, gesponsord door ‘In 

de oude Werkplaats’. Er werden drie prĳzen uitgedeeld, 

twee gesigneerde ballen van NEC, een uur gratis jumpen 

bĳ Jumpsquare en gratis zwemmen bĳ Zwembad West. 

Maar ook de kinderen die uiteindelĳk geen prĳs hadden 

gewonnen hebben natuurlĳk hard gewerkt en prachtige 

hutten gebouwd.

We hebben drie dagen lang vrolĳke ouders en kinderen 

gezien en heel veel complimenten mogen ontvangen. 

Wĳ hebben er allemaal intens van genoten en kĳken 

alweer uit naar volgend jaar! Jullie ook? Enthousiast 

geworden? We verwelkomen graag nieuwe leden in 

onze organisatie, dus meld je vooral bĳ Anne via 

bouwdorphees@gmail.com
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INGEZONDEN

Helpt u mee 
tĳdens de Tweede 

Kamerverkiezingen op 
woensdag 22 november?

Dit jaar zĳn er op 22 november 2023 Tweede Kamer-

verkiezingen. De gemeente Nĳmegen is voor deze dag 

op zoek naar stembureauleden, voorzitters van stem-

bureaus en plaatsvervangende voorzitters. Ook zoeken 

we tellers voor het centraal stembureau op 23 novem-

ber 2023. Welke functie past bĳ u?

Waarom meedoen? 
Als lid op een stembureau draagt u een steentje bĳ aan 

de democratie. U zorgt ervoor dat alles goed verloopt! 

U leert veel nieuwe mensen kennen, en op een stem-

bureau leert u ook veel. En van de meeste mensen 

hoort de gemeente ook nog terug dat ze een heel 

gezellige dag hebben gehad! Er zĳn verschillende 

functies; voor iedereen wat wils! U kunt bĳvoorbeeld 

meehelpen op het stembureau, maar ook in de avond 

als teller. 

Helpt u mee?
Meld u aan via de website van de gemeente Nĳmegen. 

Meer info | Mĳn Stembureau (stembureaunĳmegen.nl) 

Vooruitdenken is regeren. Dus terwĳl we op dit moment 

nog genieten van een helaas wat druilerige zomer, wordt 

er achter de schermen alweer hard gewerkt aan de jaar-

lĳkse Kribjesroute. Inmiddels een begrip in de wĳk: het 

grootste evenement dat in de wĳk Hees in Nĳmegen wordt 

gehouden tĳdens de kerstvakantie. Vorig jaar waren er 

meer dan honderd kerststalletjes in de wĳk te bewonderen 

en de zevende editie zal er weer een bĳzondere route te 

lopen zĳn.

Voor degenen die nieuw zĳn in de wĳk en dit 

de eerste Stenen Bank is: de Kribjesroute Hees 

is een route in de wĳk Hees die je wandelend 

of ¦etsend kunt maken en waarbĳ je achter 

ramen van huizen en in voortuinen de mooi-

ste kerststalletjes kunt bewonderen. Ieder 

jaar doen buurtbewoners weer hun uiterste 

best om van hun kerststal een waar feestje te 

maken voor alle bezoekers. En dat lukt ieder 

jaar weer erg goed. Zo zĳn er onder andere 

nostalgische, papieren, vintage en duurzame 

kerststalletjes te bewonderen en veel kinderen 

waarderen vooral de kribjes die van Playmobil, 

badeendjes en Lego zĳn gemaakt. 

Veel buurtbewoners en stadsgenoten zĳn al 

zes jaar trouwe bezoekers van de Kribjesroute. 

Terwĳl je wandelt, verzamel je letters die 

bĳ de kerststalletjes te zien zĳn. Alle letters 

samen vormen een spreuk waarmee je kans 

maakt op een prĳs. Afgelopen jaar was dat een 

heerlĳke slagroomtaart van bakkerĳ De Bie.

De Kribjesroute wordt traditioneel gehouden 

in de kerstvakantie, dit jaar van vrĳdag 

22 december t/m zondag 7 januari. 

Traditioneel is er altĳd een opening van de 

Kribjesroute, maar de invulling daarvan was 

bĳ het drukken van deze Stenen Bank nog niet 

bekend. Houd daarvoor de website van dorps-

belang Hees (dorpsbelanghees.nl) in de gaten.

Meer weten of je alvast aanmelden om 

met een kribje mee te doen? Kĳk dan op 

Kribjesroute.nl

Zevende Kribjesroute Hees: 
het leukste event tĳdens de kerstvakantie

tekst & foto | Chantal de Hommel
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tekst & foto | Chantal de Hommel

Meubelmakerĳ 
Stadsboom

Stadsboom is een ambachtelĳke meubelmakerĳ en 

tevens een leerwerkbedrĳf voor mensen met een afstand 

tot de arbeidsmarkt. In de meubelmakerĳ worden op 

een eerlĳke en duurzame manier diverse producten 

ontwikkeld, gemaakt en verkocht. Sinds ruim een jaar is 

Stadsboom gevestigd aan de Energieweg, in het voorma-

lige kantoor van papierfabrikant Sappi.

Stadsboom wil maatschappelĳke verantwoordelĳkheid 

nemen door mensen met een afstand tot de arbeids-

markt opleidingstrajecten aan te bieden. Deelnemers 

krĳgen betere kansen op de arbeidsmarkt en kunnen zo 

een plek in de samenleving verwerven. Ook is er voor 

een groep mogelĳkheid tot dagbesteding. Stadsboom 

doet dit vanuit de visie dat jonge mensen recht hebben 

op het vinden van een baan en een zelfstandig leven, 

waarin zĳ hun talenten en vaardigheden kunnen ont-

plooien. Het bedrĳf gaat uit van mogelĳkheden in plaats 

van beperkingen.

Familiebedrĳf
Het familiebedrĳf Stadsboom wordt geleid door het 

echtpaar Wilbers. Jarno Wilbers is een vakbekwaam 

meubelmaker en leermeester. Lonneke Wilbers heeft 

expertise op het gebied van jeugdzorg en begeleiding. 

Beiden werken vanuit een enorme passie en drive om 

mensen met afstand tot de arbeidsmarkt zoveel mogelĳk 

ontplooiingskansen te bieden. Stadsboom was voorheen 

gevestigd op het Honigterrein en is in 2022 verhuisd naar 

de Energieweg.

tekst | Lonneke Wilbers, directeur   fotogra�e | Ton van Seters

Leerlingen aan het werk met instructies van Ron Groen van Wettum Winkel in gebouw Stadsboom
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KUNSTENAARS IN HEES

Van Creatieve Handvaardigheid naar klei …
Bets woont dus net buiten Hees, maar ze tennist bĳ 

Tachys en in verschillende Heese huiskamers kun je een 

kunstwerk van haar vinden. Maar waarom brons? Hoe is 

ze daarmee in aanraking gekomen? Voor zover ik weet is 

brons een kostbaar materiaal dat zich niet eenvoudig laat 

verwerken. Niet iets voor beginners dus! En dat blĳkt. 

Na de middelbare school volgde Bets een opleiding 

Creatieve Handvaardigheid in Weurt die leidde tot de 

bevoegdheid om lessen handvaardigheid te geven. Of 

ze voor de klas wilde, wist Bets niet, maar het bleek een 

hele goede basis voor wie iets creatiefs wil gaan doen. 

Bĳna alle technieken kwamen aan bod: tekenen, boet-

seren, houtbewerken, pottenbakken, zelfs werken met 

waardeloos materiaal. 

Een baan in het onderwĳs zat er niet 

in, en Bets’ volgende stap werd de 

Sociale Academie. Aan de mogelĳk-

heid om professioneel kunstenaar te 

worden heeft ze toen niet gedacht. 

Creatief bezig zĳn was iets voor de vrĳe 

tĳd, een hobby. De kost werd (later) 

verdiend met het werk dat ze deed voor 

het architectenbureau van Koos van 

Lith, haar man, en als invalkracht voor 

creatieve therapie bĳ psychiatrische 

patiënten. Maar daarnaast maakte ze 

altĳd tĳd voor haar eigen creatieve 

werk. Ze werkte veel met klei en vooral 

pottenbakken deed ze graag. 

… en van klei naar brons
Begin jaren negentig kwam Bets in een atelier in Bemmel 

in contact met Loek Hambeukers, die een cursus brons- 

gieten ging geven. Ze vond het spannend en meldde zich 

aan. Het bleek een schot in de roos. Bets: ‘Het was zó inspi-

rerend en de techniek zo uitdagend dat ik ermee verder 

wilde. Brons is een heel ander materiaal dan bĳvoorbeeld 

klei. Het is veel harder/vaster. Het is zo “oer”, het vergaat 

nooit meer en je kan het op diverse manieren verwerken: 

glad, glimmend, ruw of iets daartussenin. Ik wilde eigen 

dingen gaan ontwerpen en die in brons uitvoeren.’ Maar 

hoe pak je dat aan: in brons uitvoeren? Niet alleen is het 

nogal duur spul. Je moet ervoor naar een bronsgieterĳ 

en je kunt het niet in je eentje doen, dat gieten. Gelukkig 

kon je toen als creatieveling terecht bĳ De Olifant, in de 

benedenstad. Daar werd op bepaalde dagen in de maand 

brons gegoten en dan kon je tĳd huren om je eigen werk 

te gieten. ‘Het ging er heel gemoedelĳk aan toe. Er waren 

meerdere kunstenaars aanwezig en je hielp elkaar.’ Zo kon 

ze ervaring opdoen en zich verder ontwikkelen.

Tegenwoordig wordt er in De Olifant geen brons meer 

gegoten. Om haar werk te gieten gaat Bets nu naar “Miet 

Air”, een creatieve werkplaats in Beers die mede door 

haar leermeester, Loek Hambeukers, is opgericht.

Alles in eigen hand
Het maken van een bronzen beeld is dus een heel pro-

ces, creatief èn ambachtelĳk. Maar het begint natuurlĳk 

met een idee. Iets wat je graag wil gaan maken. Bets laat 

zich daarbĳ inspireren door haar omgeving met name de 

natuur in combinatie met architectuur. Ze gaat uit van 

zichzelf: ‘Ik probeer te maken wat ik zelf mooi vind, waar 

ik achter sta, en wat ik als een uitdaging ervaar.’ Soms 

maakt ze eerst een schets van wat haar voor ogen staat, 

maar meestal begint ze meteen in was te boetseren, al 

dan niet aangevuld met (in was gedoopte) natuurlĳke 

materialen, zoals bladeren en gedroogde bloemen. Een 

tekst | Tony Schouten  fotogra�e | Ton van Seters /Bets Kusters

Soms gaan dingen heel snel. De ene dag belde ik 
haar en de andere dag stond ik voor het bĳzonde-
re huis van Bets Kusters aan de Muldersweg, het 
voormalige ‘Auto Palace’. Voor wie het niet kent: 
dat is het pand met de grote ronde witte overkap-
ping (stonden ooit bezinepompen onder) en de 
koperen naald op het dak. Maar daarvoor was 
ik er niet. Ik wilde met Bets praten over haar 
bronzen beelden. 

Bets Kusters, Kunst is te leven

Rakuvaas, 2004
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goed voorbeeld van het laatste 

is het beeld ‘Bloementempel’. 

Al doende ontstaat zo het 

ontwerp, een wassen model 

van het beeld dat het moet 

worden.

De omzetting naar brons 

gaat volgens de methode ‘a la 

cire perdue’ (‘van de verloren 

was’). Daarbĳ moet het was-

model allereerst worden ‘inge-

bed’, dat wil zeggen dat er een 

gietmal omheen wordt gemaakt. Bets gebruikt daarvoor 

een mengsel van gips met gravel en water, dat vanzelf 

hard wordt. Als het is uitgehard, gaat het geheel de oven 

in, zodat de was gaat smelten en uit de vorm wegloopt. 

Wat overblĳft is een holle gietmal die in de volgende stap 

wordt volgegoten met vloeibaar gemaakt (1.200 graden) 

brons. Een warm klusje!!

Nadat alles is afgekoeld wordt de gietmal (voorzichtig) 

kapot gebikt, zodat het bronzen beeld eruit tevoorschĳn 

komt. Daarna kan het beeld worden afgewerkt: schuren, 

polĳsten en patineren (kleuren), a¼ankelĳk van het 

e¬ect dat je wil bereiken.

Het is veel en soms zwaar 

werk, maar Bets vindt het 

belangrĳk om alles zelf te 

doen. Zo houdt ze de moge-

lĳkheid om ook in een laat 

stadium nog iets aan te 

passen. Bĳ het afwerken 

van de ‘Torendame’ bĳ-

voorbeeld, besloot ze de 

ontluchtingskanalen eraan 

te laten zitten, omdat die 

de kracht van het beeld 

versterken. 

De toekomst? 
Bets heeft altĳd veel geëx-

poseerd, maar exposeren is 

heel intensief en het bete-

kent veel gesjouw. Het kan wel wat minder. Door mond-

tot-mond reclame weten veel mensen haar inmiddels 

wel te vinden. Maar helemaal stoppen met exposeren is 

niet aan de orde, want exposeren is óók heel leuk. ‘De 

reacties, de gesprekken met mensen over de beelden 

en wat ze erbĳ denken en voelen, zĳn belangrĳk voor 

mĳ als kunstenaar.’ De laatste jaren werkt ze vaak in 

opdracht; bĳvoorbeeld om iets te maken ter herdenking 

van een dierbare.

Dit jaar exposeerde Bets al in de Stevenskerk en het 

kerkje in Persingen. Én in de Millinger theetuin. Drie 

maanden lang waren daar bronzen beelden van Bets te 

zien. Een ªinke periode, maar waarom niet? Sommige 

van haar beelden staan heel mooi in de huiskamer, ande-

re juist buiten in de tuin, zoals de ‘Torendame’, of het 

robuuste ‘Vlinders’. Daar zĳn bronzen beelden geschikt 

voor. In de woorden van Bets: Brons vergaat niet!

Voor meer informatie en een overzicht van haar werk: 

www.betskusters.nl 

“Bloementempel”, 2014

“Torendame”, 2006  

“Vlinders”, 2021

Bronsgieten - met z’n tweeën!

Afwerken: patineren
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Druk
Het woordje druk kent veel betekenissen. Werkdruk, 

druk doen, luchtdruk, waterdruk, verkeersdrukte, naald-

druk. In alle gevallen betekent het dat je veel van iets in 

iets weinigs wil stoppen. Wanneer je een drukke werk-

week hebt gehad, betekent het dat je veel dingen die tĳd 

kosten in weinig tĳd hebt weten te volbrengen. Je bent 

dan een druk baasje.

Bĳ drukte neem je het aantal mensen waar, dat je in één 

oogopslag kunt zien, bĳvoorbeeld in een rĳ bĳ de super-

markt of een ¦le voor een verkeerslicht. In alle gevallen 

zou je een maat kunnen bedenken voor wan-

neer je iets druk vindt. Als er twee mensen in 

de rĳ staan is het niet druk en bĳ tien mensen 

is het wel druk. Je kunt ook auto’s tellen die over 

een brug rĳden of het aantal mensen dat mee-

loopt in een protestdemonstatie. Al zĳn die aan-

tallen nog wel eens a¼ankelĳk van wie ze telt.

Druk van voorwerpen
In de natuurkunde wordt druk meestal aangeduid met 

iets dat op een oppervlak duwt. Dat ‘iets’ is dan meestal 

een kracht. Aan de hand van een voorbeeld zul je zien 

dat druk een interessante grootheid is. Neem eens een 

pak suiker van een kilo*) en houdt dat in je hand. De 

druk hangt dan af van de grootte van het oppervlak van 

de onderkant van dat pak suiker. Als zo’n pak 10 x 15 = 

150 cm2 groot is, dan zal de druk gelĳk zĳn aan 1/150 = 

0,0066 kg/cm2. Niets aan de ‘hand’ dus. Veronderstel nu 

eens dat je dit pak suiker via een punaise op je hand laat 

rusten. Zo’n punaise heeft een punt met een geschatte 

oppervlakte van 0,25 mm2. De druk van het pak suiker 

wordt dan volledig op die punaisepunt uitgeoefend en 

wordt gelĳk aan 100/0,25 = 400 kg/cm2. En ik verzeker je: 

dat ga je voelen. In het ongunstige geval prikt die punai-

se door je huid heen en verwond je jezelf. Je begrĳpt nu 

onmiddellĳk waarom messen snĳden en dolken steken.

Lucht- en waterdruk
Een ander voorbeeld is waterdruk of luchtdruk. De 

natuurkunde daarbĳ is niet zo ingewikkeld. Het zĳn 

vooral de maten die ons het leven zuur maken (zie ver-

derop). Bĳ luchtdruk is het zo dat op ieder oppervlak een 

druk heerst die overeenkomt met een kolom water van 

10,13 meter hoogte (of 0,76 m kwik of 1 atmosfeer) en 

dat is bĳ gassen (en ook bĳ vloeisto¬en) ona¼ankelĳk 

van de grootte en richting van het oppervlak (dat is dus 

anders dan bĳ die punaise!). Bĳ een oppervlak van 1 cm2

zit er overeenkomstig dus ook 10,13 m waterkolom boven 

en dat weegt ruim een kilo (1,01 kg/cm2). Dat is eigenlĳk 

best veel, maar het goede nieuws is, dat aan de andere 

kant van je hand en vel ongeveer dezelfde druk heerst en 

je er dus verder geen last van ondervindt. 

DIK DOEN OVER NATUURKUNDE - DICK VAN ECK
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In de bergen
Als je aan bergbeklimmen doet en je met een zuurstof-

ªesje op je rug zo’n 8 kilometer omhoogklautert, dan 

wordt de lucht ĳler en zakt de luchtdruk met zo’n 37%. 

Op deze hoogte is de druk nog maar 0,38 kg/cm2. Daar 

zĳn de meeste lichamen niet echt op gebouwd en je zult 

ªinke hoogtetrainingen moeten doen om dat op te van-

gen. Je krĳgt vaak ook een barstende koppĳn en hoog-

teziekte is je deel. Het enige wat dan helpt is om zo snel 

mogelĳk weer naar beneden te gaan.

Onder water
Een omgekeerd probleem ontstaat wanneer je gaat dui-

ken. Je hebt dan sowieso weer een zuurstoÁesje nodig, 

en als je bĳvoorbeeld 40 meter naar beneden gaat, staat 

er al gauw vĳfmaal zoveel druk op je pak en dat is dus 5 

kg/cm2. Als je niet te snel afdaalt kan je lĳf dit nog wel 

aan. Er ontstaan grotere problemen wanneer je snel stĳgt 

en de druk te snel laat afnemen (decompressie). Er ont-

staan dan stiksto·elletjes in je bloedbaan, allemaal heel 

onplezierig.

Wil je nog dieper duiken, dan zul je met een duikboot 

aan de slag moeten en dat is niet ongevaarlĳk. De Titan 

dook in juni van dit jaar naar zo’n 4.000 meter om wat 

rĳkaards voor een hoop geld het wrak van de Titanic te 

laten zien. Op die diepte is de druk vierhonderdmaal 

zo hoog met 400 kg/cm2. Op zo’n bootje staat dan een 

gewicht van een ªat. En dan moet je wel van erg goede 

huize komen om dat veilig te maken. De Titan is dan ook 

letterlĳk imploft en daarmee ook de inzittenden. Een 

duurder en de¦nitiever einde kan je je niet voorstellen.

Pascallen, Atmosferen, Barren, Psis, millimeters 
water en Torren
Tenslotte iets over de drukeenheden. Wil je het vol-

gens het boekje van de natuurkunde doen, dan moet je 

rekenen in N/m2, we noemen dat de Pascal. Maar het is 

natuurlĳk veel gemakkelĳker om te rekenen in atmosfe-

ren, want 1 atmosfeer is de gemiddelde luchtdruk van de 

aarde op zeeniveau (76 cm kwik of 1013 cm water). Pomp 

je je ¦etsbanden op, dan reken je in overdruk (atmo), 

bĳvoorbeeld zo’n 4 atm overdruk. Het wordt nog gekker 

als je de Engelsen of Amerikanen hun gang laat gaan, zĳ 

rekenen in feet, inches en ponden, waarmee de psi (pound 

per square inch) ontstaat. Gelukkig zĳn er allerlei omre-

kentabellen (zie tabel) die de ene eenheid in de andere 

omzetten, maar het is natuurlĳk wel een gekkenhuis. 

Het laat zien dat je een beetje pragmatisch in de eenhe-

denwereld moet zĳn, maar bedenk ook dat wanneer je 

dingen echt wil gaan uitrekenen, het handig is om bĳ de 

Pascal (N/m2) te blĳven.

En dan de zon, daar is de druk zo hoog (250 miljard 

atmosfeer) dat de natuurkunde daar volledig op zĳn kop 

staat.

Dick was vroeger een druk baasje, dat altĳd (te) veel in weinig 
tĳd wilde doen.

Bronnen: Wikipedia: Druk (eenheid); Wikibooks voor de 
omrekentabel

Tekening: Joop van Eck

*) Voetnoot: Ik doe nu net alsof die massa van een kilo-

gram een kracht is, maar het is de aantrekkingskracht 

van de aarde in combinatie met die kilogram die een 

kracht geeft en die dan weer die druk veroorzaakt. 

Mensen denken nu eenmaal gemakkelĳker in kilogram-

men dan in de corresponderende Newtons (1 kg geeft 

9,81 N aan kracht).

GROOTHEID OMREKENFACTOR TOELICHTING
Pa 1 Pa = 1 · 10-5 bar Pa staat voor pascal; 1 Pa = 1 N/m² = 1 kg/(m·s²)
psf 1 psf = 47,88 Pa psf staat voor pound per square foot (ook wel lb/sq ft)
hPa 1 hPa = 100 Pa De hectopascal wordt veel gebruikt om de luchtdruk weer te geven

1 hPa = 1 mbar
torr 1 torr = 133,322 Pa een torr is gelĳk aan mmHg oftewel millimeter kwik kolom
mH2O 1 mH2O = 9806,38 Pa mH2O staat voor meter waterkolom
psi 1 psi = 6894,76 Pa psi staat voor pounds per square inch (ook wel lb/sq in)

1 psi = 0,0689476 bar
bar 1 bar = 100.000 Pa

1 bar = 0,98692 atm
1 bar = 14,50377 psi

atm 1 atm = 1,01325 bar atm staat voor atmosfeer
1 atm = 760 mmHg (torr)
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De pen op de tong
Poëzie uit of over Hees

Gedicht van H.H. ter Balkt op het cirkelmonumentje 
aan de Oostkanaaldĳk langs het Maas-Waalkanaal
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De Heeste?

In de inmiddels afgelopen competitie van 

dagblad De Gelderlander ter verkiezing van 

‘de Nĳmeegste’ kwamen ook een aantal ken-

nelĳk heel verdienstelĳke Heesenaren voor. 

En daaronder verstaan we voor het gemak 

maar even degenen die wonen en/of werken 

in Hees. Zo kwamen we in de kandidaten-

lĳst van De Gelderlander met honderd namen 

de volgende acht veelal vrouwelĳke kans-

hebbers uit Hees tegen: Sylvia Claes (kapsa-

lon Women’s Care), Wilma Graat (Vishandel 

Graat), Joke Hermsen (badmeester, spartel-

club Zwembad-West), Heino Jacobs (direc-

teur Zwembad-West; Heese roots), Claudia 

van Kesteren (Nĳmeegse Annie), zangeres 

van oude Nimweegse liedjes Dorien Roos-

Langenkamp (overleden), Miriam Thoonen 

(directeur van Thoonen Metaal BV) en Bob 

van de Water (vastgoedontwikkelaar, direc-

teur Sancta Maria). Was het al moeilĳk om 

uit honderd kandidaten de Nĳmeegste te 

kiezen, bepaald ondoenlĳk is het om uit 

deze zeer verschillende en op hun eigen 

manier heel verdienstelĳke acht kandidaten 

de allerHeeste te selecteren. Daarom zet-

ten we ze hier allemaal even in het Heese 

zonnetje!

Henk Termeer

COLUMN | HENK TERMEER

Neerbosch-Oost
Onder de stapelwolken en de vleugelslagen zweeft boven

Neerbosch de muziek van de straten; en van de nachte-

gaal niet meer… Maar open je oren en je hoort de mu-

ziek van Tango, Bolero, Cimbaal en Mazurka.

Vinkjes twitteren in de heggen!

De vloer van de stad is de vloer van het land, en lucht 

is de grond van het bestaan!

Tju, prr, wèèè en Huiet.

Daar waar de stad de weg kwĳtraakt, daar beginnen de dorpen,

En zo begonnen sprookjes altĳd al .. Het sprookje van de vos 

in het Bosje van de Baron, en een sprookje was dat 

niet.

Half windvlaag half stormram roept mĳn stem op één oever

over de bomen van Neerbosch: ‘Blĳf staan!’- Hier liep toch

misschien ooit Theofano, de Byzantĳnse, toen kunst en cul-

tuur in Nĳmegen bloeiden, al was dat ook maar 15 jaar lang, toen 

het nog niet het jaar 1000 was …

Ja, onder de geringde duiven en ook de ongeringde

klinken de stemmen en waaien de karrenvrachten stof!

Gooi de deuren open naar de verte, Neerbosch-Oost! Je 

twee supermarkten prĳzen je gehemelte aan.

De wereld is in IK veranderd, en het land, in een mantel 

van stof, staat op een dieet van water en droog brood.

Ja, het land is markt en winkel. 

Maar hoe de winnaars ook winnen, de vogels blĳven zingen.

Oost West, Neerbosch-Oost best, klinken lieªĳk en helder

de zangen in heggen en hagen.

door H.H. ter Balkt, april 2011

Ook de redactie van de Stenen Bank wil groener
Peter Smits (hoofdredacteur)

In het vorige nummer van de Stenen Bank (juni 2023) plaatsten we al een oproep voor nieuwe 

redactieleden om het blad duurzamer en meer toekomstbestendig te maken.  Het recente ver-

trek van een van onze ervaren redactieleden maakt deze oproep alleen maar urgenter. Wĳ zoe-

ken bĳ voorkeur nieuwsgierige tieners, twens en 30-something-Heesenaren (m/v), die zich net 

als wĳ thuis voelen in deze wĳk. Altĳd al willen interviewen, schrĳven en redigeren? 

Dan is dit je kans. Enige ervaring is meegenomen, maar niet noodzakelĳk. Wĳ steunen en 

coachen je graag bĳ je (eerste) pogingen. Heb je interesse? Neem dan contact op met de redactie: 

redactiestenenbank@dorpsbelanghees.nl of direct met de hoofdredacteur: para.frase@inter.nl.net.
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Het hart van Hees werd op 22 juli 1942 rond 2 uur ‘s nachts door twee bommen zwaar getro±en.1 Er 
vielen drie dodelĳke slachto±ers, zes huizen werden onherstelbaar vernield en het toen nog smal-
le schip van de Petruskerk raakte zwaar beschadigd. Paul Eĳkhout heeft het in zĳn boekje ‘Bommen 
op Hees. 22 juli 1942’ (1989) heel precies beschreven. Maar laat er nu, na meer dan 80 jaar, een brief 
zĳn opgedoken met een nieuw getuigenis van die ontwrichtende gebeurtenis. Die doet je meteen aan 
Oekraïne denken. Die brief heb ik overgeschreven en waar nodig in voetnoten toegelicht.

Nĳmegen, 22 juli 1942

Lieve Johanna2,

We zullen je maar even laten weten, dat we er levend 

afgekomen zĳn vannacht. Het was anders angstig. Je 

hebt zeker wel gehoord, dat we bebombardeerd zĳn. Het 

was reuze griezelig. We hoorden eerst heel lang vlieg-

machines en toen opeens hele zware net of ze vlak boven 

ons in een gevecht waren, het geronk ging heel onregel-

matig. We zagen een groot licht, moeder en Annie3 en 

Lies (die ook bang was deze keer) en Zus kwamen naar 

de keldertrap gerend (ik zat er al en vader lag in bed) en 

gelĳk viel er een bom en een reuze gerinkel. Ik zei direct 

“boven zĳn de ramen kapot” en we dachten dat hĳ niet 

verder dan b.v. ’t Keizer Karelplein neergekomen zou zĳn, 

maar hoorden verder helemaal niets buiten, geen gerĳ 

enzo. Intussen was er al een tweede bom gevallen, even 

hard. Daarna nog wat gevlieg, en natuurlĳk luchtalarm 

1 De rapporten van de Nĳmeegse Luchtbeschermingsdienst 
meldden die avond en nacht diverse keren “vliegtuigen 
van West naar Oost”. Dat waren geallieerde bombarde-
mentsvluchten op weg naar Duitsland die door Duitse 
jagers werden aangevallen, moesten uitwĳken en daar-
bĳ soms bommen losten. Zie Eĳkhout, Bommen op 
Hees, p. 12 en https://www.oorlogsdodennĳmegen.nl/
gebeurtenis/77e8ef9c-6a48-4654-b8ac-f9f02d82298f. 

2 Briefschrĳfster is Riet Hoefnagels (*1915, toen 27 jaar), 
later Riet van Susante-Hoefnagels. Ze schrĳft aan haar 
zus Jo(hanna) Hoefnagels (*1917, toen 25 jaar, studente in 
Amsterdam), later Johanna Prick-Hoefnagels. Beide zĳn 
lid van het gezin Hoefnagels, Staringstraat 9 in Nĳmegen. 
Dat gezin telt vier dochters, naast Riet en Jo nog Zus 
(1911) en Lies (1913). Vader is dr. J.P.A. Hoefnagels (*1883-
1961), sinds 1913 oogarts in Nĳmegen. Hĳ was geboren in 
Hees (Neerbosch) als zoon van de molenaar van de St. 
Teunismolen Matheas Andreas Hoefnagels (1841-1907). Hĳ 
bezat samen met zĳn zus Jeanne Van der Vaart-Hoefnagels 
in Hees de in 1938 tot twee woonhuizen (Kerkstraat 12 en 
14) verbouwde villa in eigendom, alsmede Kerkstraat 2 en 
4. Mathé Prick, zoon van Jo(hanna, en Carry Hoenselaars, 
weduwe van René, zoon van Piet, dank ik voor documen-
ten en foto’s. 

3 Annie was vermoedelĳk de hulp in de huishouding.

Bommen op Hees, 22 juli 1942. Een onlangs 
opgedoken brief     tekst | Henk Termeer

en om ‘t ¼, ½ uur veilig signaal. Vader is even naar zĳn 

post gegaan en kwam terug met het nieuws dat de bom 

in Hees was gevallen op het Kerkpad. We dachten direct 

aan Piet en Marietje en de kinderen4. Vader had zich juist 

uitgekleed, toen hĳ opgebeld werd, dat hĳ in ’t zieken-

huis moest komen. De ene bom was terecht gekomen 

een paar huizen verder dan Dr. Van Kessel5, op Heeslust 

aan. Daar woonden een oude meneer (88 jaar) Van Loon 

en zĳn vrouw6, de heer is zeker dood, de mevrouw weten 

we niet zeker; daarnaast woonde een zekere meneer 

Jansen met zĳn zoon, ook allebei dood. Verder geen 

doden, maar wel gewonden. Het huis daarnaast werd 

bewoond door een familie, die juist op vacantie was, de 

dienstbode was alleen thuis en had haar zusje bĳ zich te 

slapen gevraagd, omdat ze liever niet alleen was.7

4 Piet (P.M.J.) Hoenselaars (geboren 1903) was de oud-
ste zoon van hotelhouder (van Heeslust) en vanaf 1910 
komkommerkweker Renier Theodor Hoenselaars 
(Gennep 1875-Nĳmegen 1913) en Maria J.H.F. Hoenselaars-
Hoefnagels, een dochter van Matheas Andreas Hoefnagels. 
Ze waren getrouwd in 1902 en woonden eerst in hotel 
Heeslust tegenover de Petruskerk en daarna vanaf 1910 op 
Dorpsstraat 89, pal rechts naast de Petruskerk (nu Korte 
Bredestraat 39). Ook zoon Piet was kweker van beroep en 
had een groot kassencomplex achter de kerk. Hĳ huwde in 
1930 met Maria J.H. van Embden (Marietje) en woonde op 
Dorpsstraat 89. Gonda was de tweede dochter van Renier 
Theodor Hoenselaars en M. Hoenselaars-Hoefnagels; 
Gonda werkte haar hele leven bĳ oogarts J.P.A. Hoefnagels 
als assistente in de praktĳk.

5 Huisarts H.F. van Kessel woonde op Dorpsstraat 108, thans 
Schependomlaan 108.

6 Gepensioneerd hoofdonderwĳzer Andreas van Loon en 
zĳn echtgenote woonden in Villa Frisia op Dorpsstraat 122 
(Schependomlaan 116); zĳn echtgenote overleefde de ramp.

7 In Villa Marie op Dorpsstraat 118 (Schependomlaan 114) 
woonde de familie Van der Tuuk, maar die was met vakan-
tie naar Groningen. Het dienstmeisje en haar zus waren 
Nellie Leenders en Marietje Leenders. Beiden belandden 
zwaar gewond in het ziekenhuis, maar overleefden. Zie 
Eĳkhout, Bommen op Hees, p. 6 en 10-11.
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1.  Annie Hoenselaars
2.  Nellie van der Vaart
3.  Gonda Hoenselaars
4.  Jan Hoefnagels
5.  Riet Hoenselaars
6.  Gonda Hoefnagels (Zus)
7.  Herman van der Vaart
8.  Leo van der Vaart jr.
9.  Riet Hoefnagels
10.  Marie Hoenselaars-Hoefnagels
11.  Joke Hoefnagels

12.  Jan van der Vaart
13.  Julie Hoefnagels-de Bouter
14.  Oma Allegonda Hoefnagels-Janssen 

Bouwmeester
15.  Nera Hoenselaars
16.  Jeanne van der Vaart-Hoefnagels
17.  Piet Hoenselaars
18.  Mathieu van der Vaart
19.  Alda van der Vaart
20.  Lies Hoefnagels
21.  Thĳs Hoenselaars

22.  Bets Hoenselaars (7)
23.  Jules Hoenselaars
24.  Reinier Hoenselaars (is overleden 1913)

Op deze foto ontbreken: Frans van der Vaart, 
Jos van der Vaart, Jeanne van der Vaart
(Marĳke en Trees werden pas op geboren, 
op 1 mei 1924)

De foto werd gemaakt door Leo van der 
Vaart sr. 1923

Foto ter gelegenheid van de 79e verjaardag van oma Allegonda Hoefnagels-Janssen Bouwmeester (6 december 1844,   + 22 december 1925) 
Ze was gehuwd met Mattheus Andreas Hoefnagels (24 januari 1841  te Neerbosch,  + 23 september 1907 te Hees)

Kassen in puin Hoenselaars 1942

Schade Petruskerk na ruiming

Luchtdrukbom Hees, 22 juli 1942
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Ecoruïne o�cieel 
geopend

Eigenlĳk is zo’n project nooit ‘af’, want de 

ecoruïne in Hees leeft en zal ook in de toekomst 

regelmatig onderhoud vragen. Toch was nu het 

moment gekomen om deze combinatie van Land-

art, hergebruik van stenen en bevordering van 

biodiversiteit te presenteren.  Op 2 juli is onze 

ecoruïne o´cieel geopend door burgemeester 

Bruls, tĳdens de Open Tuinendag van Hees.  

Tegen half twee had zich al een ªinke groep 

belangstellenden verzameld in de driehoek tussen 

Wolfskuilseweg en Energieweg, waar voor de gele-

genheid een partytent was opgezet. Voor sommige 

Heesenaren was het hun eerste bezoek aan dit groene 

(uit)hoekje; zĳ keken hun ogen uit. Maar ook wie er een 

tĳdje niet was geweest, zag veel nieuws. In het eerste 

ontwerp omvatte de ecoruïne (zie de Stenen Bank van 

maart 2021) drie vormen: een wal, een afgeknotte kegel 

en drie terrassen. Inmiddels zĳn aan het kunstwerk nog 

extra vormen, waaronder twee ‘meanders’, toegevoegd. 

Ze zĳn alletwee met bed en al naar buiten gezeild en 

liggen nu in ’t ziekenhuis. Bĳ Piet zĳn vooral de oude 

kassen volkomen stuk. Van de achterkamer hangt het 

plafond er uit. Verder in ’t hele huis alle ramen stuk. En 

ook het achterste stuk van het dak was erg kapot. De 

kinderen lagen tussen de glasscherven in bed, maar geen 

een had iets. Gonda is al om half 4 begonnen alles aan te 

vegen. De kinderen zĳn bĳ Jules 3 geloof ik en 2 bĳ tante 

Marie.8 Morgen gaan de drie oudste naar Langeboom, 

daar zouden ze in de vacantie heen gaan, maar nu gaan 

ze al direct.

Verder is er nog een bom gevallen plusminus 75 m 

achter het huis van vader.9 Bĳ Feld en Lambrechtsen10

hangen de plafonds eruit, ramen en deuren ontzet, pan-

nen van het dak af, de voorkant is nog tamelĳk heel. 

Het is een reuze ravage. Lies is met vader wezen 

kĳken. Vader mocht er door omdat hĳ naar het huis 

moest gaan kĳken. Het is beslist een torpedobom 

geweest, – (komende van Oost naar West, want de 

eerste viel bĳ Piet, de tweede in meer westelĳke rich-

ting, achter Lambrechtsen) – want bĳ ons vloog nog de 

W.C. deur open boven, bĳ Truus van Meurs11 vloog een 

bovenraam open, in de Ziekerstraat een ruit kapot, op 

de St. Annastraat verschillende ruiten stuk, tot zelfs in 

Brakkenstein en Weurt toe. Je snapt het niet. Het ging 

véél harder dan toen die bom bĳ V en D viel. 

Vrĳdags zĳn die bommen van ’s middags achter 

Dekkerswald terecht gekomen. De kerk in Hees, de pro-

testantsche is er ook erg aan toe. Dat is waarschĳnlĳk 

een geluk voor Piet geweest, dat die ervoor stond. 

Nu de knoopjes. De familie geeft je machtiging er 72 

te kopen als je ze zelf mooi vindt. In Nĳmegen zĳn geen 

knoopjes meer te krĳgen. Ik geloof niet dat ze het hard 

geprobeerd hebben, hoor! Maar het is handiger als jĳ ze 

in A’dam koopt, want wĳ moeten er hier ook nog voor 

onze blousjes zien te krĳgen.

Bĳ ons zĳn de heren¦etsen gevorderd. Bĳ ons zĳn ze 

helemaal niet geweest. Wel in de straat. Moeder heeft je 

blauwe jas weggestuurd naar de ververĳ, ze verven hem 

donkerblauw anders komt het verschotene er toch nog 

uit. We bergen juist een kist vanwege deken en onder-

goed. Nou, ik eindig het papier is vol en we moeten naar 

bed, uitslapen.

Zoen van allemaal, Riet.   

8 Bedoeld zĳn Jules Peters-Hoenselaars, de zus van Piet 
Hoenselaars en Marie Hoenselaars-Hoefnagels.

9 Achter het pand Kerkstraat 12-14, waar nu het voetbalveld 
van Blauw-Wit is.

10 Dat zĳn de toenmalige bewoners van Kerkstraat 12 en 14.

11 Woonde Staringstraat 1, goede kennis van de familie.

tekst | Tony Schouten/Jeannette van Mierlo fotogra�e | Dick van Eck
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Cor van der Donk, lid van de werkgroep Groen Hees, 

heette alle aanwezigen welkom, de burgemeester 

natuurlĳk in het bĳzonder. Hĳ vertelde hoe de ecoruïne 

tot stand is gekomen, hoe daarbĳ is samengewerkt met 

de gemeente en de Bastei (project Steenbreek) en – niet 

in de laatste plaats – de ontwerper, Geert Schiks die van-

wege een Land-art project in Zwitserland niet bĳ de ope-

ning aanwezig kon zĳn.

Winterse kou
Cor gaf een levendige beschrĳving van hoe de kerngroep 

(Jeannette, Thea en Anneke) en een groepje enthousiaste 

vrĳwilligers, samen met Geert Schiks, vele ochtenden 

stenen heeft gesjouwd om het ontwerp te realiseren. Ook 

in winterse kou met dikke handschoenen en dubbele 

broek. En hoe de immense berg stenen die voortkwam 

uit de actie Steenbreek soms bĳzondere exemplaren 

bevatte die aanleiding gaven tot de uitroep: ‘Wat ik nu 

weer heb gevonden …’ Inmiddels zĳn de verschillen-

de vormen klaar en zĳn er plantjes tussen gezet, want 

daar was het allemaal om begonnen: het versterken van 

groen, van ªora en fauna. De hoop is dat insecten en 

andere kleine diertjes zich er thuis voelen. Namens de 

Werkgroep Groen bedankte Cor iedereen die een bĳdrage 

heeft geleverd – in wat voor vorm dan ook – en speci-

aal de Zorgboerderĳ voor de vele koppen ko³e en het 

gebruik van schoppen, kruiwagens en meer.

Tot slot nodigde Cor burgemeester Bruls uit om een 

kleine blauwe steen op de aangewezen plek in de eerste 

meander te leggen en zo bĳ te dragen aan dit project en 

een mooiere wereld. In zĳn toespraak verwees de bur-

gemeester naar de hitte van de week ervoor, een situatie 

waar we door de klimaatverandering steeds vaker mee 

te maken krĳgen en waardoor groen in de stad steeds 

belangrĳker wordt om het lee·aar te houden. Bĳ grote 

hitte, maar ook bĳ zware regenbuien. Waar bomen en 

planten staan is het koeler en stroomt het water niet 

meteen af naar het (overbelaste) riool.  Dat laatste is waar 

de actie Steenbreek voor is bedoeld: stenen eruit, groen 

erin. Die actie is een groot succes, maar dan komt de 

vraag: ‘Wat doe je met al die ingeleverde stenen?’ Mede 

daarom is de burgemeester blĳ met dit initiatief om via 

een ecoruïne de biodiversiteit te bevorderen. Hĳ bena-

drukt nog eens dat elke bĳdrage telt, voor de natuur en 

een gezondere wereld. Na deze woorden legde de burge-

meester onder applaus de blauwe steen in de meander. 

De Heese ecoruïne was geopend! 

Om de opening te bezegelen werd door de aanwezigen 

het glas geheven. Na het vertrek van de burgemeester 

werd er door de bezoekers nog nagepraat en gingen de 

pindarotsjes rond. Om 16.00 uur vertrok de laatste bezoe-

ker. De werkgroep Groen Hees kan terugkĳken op een 

geslaagde actie voor een duurzaam project.
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De redactie draagt deze sponsoren een warm hart toe. Zĳ maken het mede mogelĳk dat we de Stenen Bank kunnen maken. 

Wilt u uw bedrĳf ook meer gezicht geven in Hees en ons werk steunen? Uw advertentie is welkom!

ADVERTENTIES VAN SPONSOREN

adv makelaar kees
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> Makkelĳk bereikbaar

> Volop gratis parkeergelegenheid

> Uitgebreid assortiment in de winkel

> Alle boeken verkrĳgbaar (op voorraad of bestellen)

> Uitgebreide openingstĳden (iedere dag vanaf 8 uur)

> Geldautomaat voor storten en opnemen

> Tevens kopieren en OV-Chip oplaadpunt

> U bent van harte welkom

Telefoon : (024) 388 69 76

Dagelĳks open van 08:00 tot 18:00 uur

en zaterdag tot 17:00 uur

 Fuchsiastraat 22/24 Nĳmegen

Voor meer 

(024) 377 40 03

informatie kunt 
u bellen met:
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Najade Uitvaarten

Voor een persoonlĳke uitvaartbegeleider in uw buurt

☎  06 3434 2117 (dag en nacht bereikbaar)

www.najade-uitvaarten.nl 

Muziekschool Muziekopmaat voor 
individuele- , groeps- en bandlessen.

Van 4 tot 88 jaar.
Bezoek de website:  www.muziek-op-maat.nl

Als gezondheid niet meer vanzelfsprekend is: 

tips rondom ontspanning, slaap, beweging en voeding die 

passen in uw leven en waarmee u de dingen kunt blĳven 

doen die u graag doet

www.gezond-op-maat.nl Samen onderweg, samen op weg…

terugkomen in je eigen kracht

Diagnostiek, begeleiding en coaching van 
kinderen, jongeren en volwassenen.

Drs. Gerjó Pieters-Mestrom
Orthopedagoge-generalist

GZ-psycholoog, Kinder- en jeugdpsycholoog

Therapeutische hulp bĳ o.a. angst, depressie, 
concentratie, burn-out.

Begeleiding van leer- en studieproblemen.
Werkgeheugen Trainingen (Cogmed, Jungle Memory)

Psychologisch onderzoek

Korte Bredestraat 59
6543 ZP Nĳmegen

024-3782314
info@gerjopieters.nl
www.gerjopieters.nl

www.terra-nĳmegen.nl  •  info@terra-nĳmegen.nl

024-3780488 |  06-23615900

te huur: groeps- en praktĳkruimte

individuele- en groepstherapie | dans | trainingen | coaching |

yoga | cursussen | massage | meditatie …
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– Voor de individuele- en groepssporter in Hees
– Blessurepreventie en -behandeling
– Massage
– MTC taping (kinesio), o.m. effectief bij 
menstruatiepijnen en hooikoorts

– MLD/Oedeemtherapie

M : 06 13162140
E : info@massagepraktijkhees.nl
W : www. massagepraktijkhees.nl

Aangesloten bij het Nederlands Genootschap voor Sportmasseurs

Anne Hoekstra
Gecertificeerd/gediplomeerd (sport)masseur

de Stenen Bank is een uitgave van de Vereniging Dorpsbelang Hees. 
De vereniging streeft naar het behoud van het groene en dorpse karakter van Hees. 

destenenbank

Redactie
Peter Smits (hoofdredactie), Rutger Zwart (eindredactie), Wilma van Seters-

van Steen, Henk Termeer, Tony Schouten  | vormgeving: Michel Wolf |

fotogra�e: Ton van Seters | vaste medewerkers: Roos Biemans, Irma 

Bogers, Cor van der Donk, Dick van Eck, Sanne Geurts, Harry Havekes, 

Marie-José Kommers, Manuel Kurpershoek, Kwan, Jacques de Vroomen, 

Simone Weĳs | advertenties: redactiestenenbank@dorpsbelanghees.nl

Kopĳ
Kopĳ inleveren voor donderdag 3 augustus 2023 op het redactieadres.

De redactie behoudt zich het recht voor om ingezonden artikelen al dan niet 

te plaatsen, te redigeren of in te korten.

Redactieadres van de Stenen Bank
redactiestenenbank@dorpsbelanghees.nl

Algemeen adres voor publicaties (incl. website en nieuwsbrief)

communicatie@dorpsbelanghees.nl

Lid worden? 
U kunt lid worden via een e-mail of telefoontje aan het secretariaat, of via 

het contactformulier op de website van de vereniging. Het lidmaatschap kost 

€ 15 per jaar.

Het bestuur van de Vereniging Dorpsbelang Hees 
Voorzitter: Jan Mengde, voorzitter@dorpsbelanghees.nl

Penningmeester: Maarten de Waal, �nancien@dorpsbelanghees.nl

Jan de Kanter: j.de.kanter@dorpsbelanghees.nl

Toon Snelder, toon.snelder@dorpsbelanghees.nl

Mieke Welschen: m.welschen@dorpsbelanghees.nl

Secretariaat 
Korte Bredestraat 28, 6543 ZR  Nĳmegen

secretariaat@dorpsbelanghees.nl, 06 20 72 02 62

Penningmeester
�nancien@dorpsbelanghees.nl

IBAN: NL40 INGB 0000 349955 t.n.v. Vereniging Dorpsbelang Hees

Werkgroepen/contactpersonen 
Groen Hees: Ab Verheul, groen@dorpsbelanghees.nl, 06 575 1 6425 

Historie: Henk Termeer, historie@dorpsbelanghees.nl

Leefomgeving: Hans Lambert, leefomgeving@dorpsbelanghees.nl

Bouwdorp Hees: Anne Geurts-Kuiper, bouwdorp@dorpsbelanghees.nl

Cultuur: Irene van Dongen, cultuur@dorpsbelanghees.nl

Focusgroepen/contactpersonen 
St. Jozefklooster: Bram Linssen, bramlinssen@gmail.com

Groen achter De Beuken: Wilbert Swart, wilbert.swart@gmail.com

Toekomst Terrein Zwembad West: Toine van Gaal, toinevangaal@gmail.com

Mobiliteit/Sluipverkeer: Chrit Horsels, c.horsels@online.nl

Luchtkwaliteit: vacature

Veilig Hees: Marie-José Metz, m.j.c.m.metz@gmail.com

Nieuwbouw Driestroom: Fred Huige, fredhuige74@gmail.com

Wĳkagenten: 0900-8844

hans.zweers@politie.nl | john.striekwold@politie.nl |

chris.hofman@politie.nl

Meld- en Herstel: meldingen kunnen worden doorgegeven 

via de Meld&Herstel APP of bel 14 024.

Wĳkteam Nieuw-West: 
Regisseur fysiek: Marjolĳn Evers

Regisseur sociaal: Ewart van der Putten

Regisseur veiligheid: Thĳs de Groen

Projectmedewerker: Sara Boumghait

mail wĳkregisseurwest@nĳmegen.nl, of bel 14 024.

Bezoek ook de website www.dorpsbelanghees.nl

Voor al jouw reiswensen!
Voor contact, reisinspiratie of meer informatie:

travelbyanouk@personaltouchtravel.nl
www.travelbyanouk.nl

Familiereizen
Groepsreizen

Incentives
Rondreizen op maat

City trips
Honeymoons

Zomervakantie
Wintersport



Hospitaverhuur 
in nieuw jasje
De kamernood in Nĳmegen is groot. De 

organisatie Hospi Housing wil hier iets 

aan doen door kamerzoekers aan lokale 

gastgezinnen te koppelen. Sinds deze 

zomer is Hospi Housing ook in Nĳmegen 

actief. De organisatie zoekt mensen die 

thuis een kamer over hebben en deze 

willen verhuren. Deze moderne vorm van 

hospitaverhuur kan volgens de organisa-

tie aantrekkelĳk zĳn voor zowel huurder 

als hospita. Als verhuurder kun je ªink 

bĳverdienen en een leuke internationale 

en culturele ervaring opdoen. Een kamer 

verhuren is tĳdelĳk en kan al vanaf twee 

maanden. 

Meer informatie op 

www.hospihousing.com.

School’s cool zoekt 
mentoren
School’s cool is een vrĳwilligersorganisatie die in de regio Nĳmegen 

begeleiding biedt aan jongeren in het voortgezet onderwĳs. De orga-

nisatie doet dit al sinds 2006 met meer dan honderd actieve vrĳwilli-

gers en vier vaste medewerkers.

Het is elk jaar weer een hele klus: zorgen dat de bĳ School’s cool aan-

gemelde leerlingen na de zomervakantie aan de slag kunnen met hun 

eigen mentor. Ook dit jaar zĳn er zo’n 50 leerlingen aangemeld, die 

komend schooljaar starten op de middelbare school. De stichting is 

dan ook hard op zoek naar nieuwe mentoren.

‘Ons 12+ programma is speciaal bedoeld om deze jongeren een steun-

tje in de rug geven bĳ de soms lastige overgang naar de middelbare 

school,’ vertelt Inge van der Kolk. ‘De begeleiding richt zich onder 

meer op het versterken van het zelfvertrouwen en de motivatie van 

de leerling. Zodat deze na een tĳd helemaal zelf zĳn of haar school-

carrière succesvol kan voortzetten. Het is zeker geen huiswerk-

begeleiding, hoewel huiswerk een mooi middel is om de studie- en 

planningsvaardigheden te verbeteren. Maar in een mentoraat staat 

plezier voorop. Plezier voor zowel de leerling als de mentor.’

Voor meer informatie kunt u terecht bĳ Inge van der Kolk,

i.kolk@schoolscoolnĳmegen.nl (06) 8382 7468, of kĳk op de website 

www.schoolscoolnĳmegen.nl

Voor u gesignaleerd

Veel plezier met uw Stenen Bank

Nieuwe buren? Meld het ons! 

www.dorpsbelanghees.nl 

secretariaat@dorpsbelanghees.nl




